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Afsender af 
høringssvar 

Høringssvar - punkter Forvaltningens 
bemærkninger 

Kulturrådet Kulturrådet bakker op om den nye politik med 
et stærkt håb om, at der i de kommende års 
budgetter også 
tildeles de fornødne midler til at gennemføre 
de fine intentioner. 

Tildeling af ressourcer 
hører under 
budgetforhandlinger.  
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

Vi har med glæde noteret os at vores projekt 
”Naturfællesskab i Landsbyen”, faktisk falder 
fuldstændig i tråd med den foreslåede politik. 
Et projekt som i øvrigt er under stadig 
udvikling og forventer og planlægger med at 
kunne inkludere hele Rebild Kommune i 
foråret 2021. 
 

Bemærkninger er i tråd 
med politikkens intentioner 
og vi følger projektet med 
stor interesse. 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

Landsbyrådet 

Friluftsliv 
Vi finder udkastet endog meget overordnet og 
ingen kan vel som sådan være uenig i de 
meget lidt konkrete politikker. Til gengæld er 
vi meget bekymrede for at landsbyrådets 
arbejde og rolle vil drukne lidt i dette meget 
overordnede materiale, og derfor vil vi forsøge 
at udarbejde en målsætning for vores område. 
Naturligvis i samklang med den overordnede 
politik.  
 
For eksempel er landsbyerne nogle steder ikke 
nævnt, men når der tales om 'byer' kunne vi 
tænke os, at det præciseres, at byer også 
omfatter landsbyer. 
 
For eksempel kunne afsnittet om adgang til 
naturen ændres til: 
 
For at kunne udvide stisystemer og etablere 
nye naturområder tæt ved lokalbyer og 
landsbyer, er det essentielt med et lokalt 
engagement, og at vi faciliterer tæt dialog 
mellem jordejere, borgere og forvaltningen. 

Politikken er en 
sammenskrivning og 
forenkling af kommunens 
politikker og strategier og 
vil derfor være meget 
overordnet formuleret. 
 
I forbindelse med fremtidig 
implementering af 
politikken, vil 
Landsbyrådet blive 
inddraget for at sikre 
fælles fodslag. 
Eksisterende handleplaner 
vil fortsat være gældende. 
 
Det indstilles, at 
følgende ændring 
foretages: 
I afsnittet ”Adgangen til 
naturen” erstattes teksten: 
”For at kunne udvide 
stisystemer og etablere 
nye naturområder tæt ved 
byerne, er det essentielt 
med et lokalt 
engagement,..” 
Til: 
”For at kunne udvide 
stisystemer og etablere 
nye naturområder tæt ved 
lokalbyer og landsbyer, er 
det essentielt med et lokalt 
engagement,..” 
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Rebild Øst 
Klyngen 

Biodiversitet 
At det overordnede mål er store 
sammenhængende naturområder, må dog 
ikke tilsidesætte de initiativer, der kan gro op 
nedefra, på små og mindre arealer. 
Biodiversitet i selv mindre skala, kan have en 
meget stor effekt på flora og fauna. 
Og ved at små og større projekter gror op 
nedefra, og med stor borgerinddragelse, giver 
det et ejerskab til projekterne, som er utroligt 
vigtige for succes, her og nu, og ikke mindst 
for en fremadrettet fastholdelse. 
 
Rebild Kommune har gennem Landsbyrådets 
landsbypulje i de sidste 2 år støttet 
udsåningen af vilde blomster i 17 landsbyer. 
Senest har Teknik- og Miljøudvalget og Kultur- 
og Fritidsudvalget på deres respektive møder i 
november, behandlet et forslag fra folkene 
bag "Naturfællesskab i landsbyen", hvor de 
ønsker støtte til, at udbrede projektet i de 17 
landsbyer til alle byer i Rebild Kommune. De 2 
udvalg "er positiv overfor medfinansiering og 
imødeser en konkret projektbeskrivelse". 
 
Der bør ske en præcisering og uddybning 
under punktet "Kommunale arealer og 
fredninger". 
Vi kunne foreslå følgende tilrettelse: 
"Øget fokus på hjemmehørende arter, vilde 
blomster, dødt ved, stenbunker, vand og 
kvasbunker kan yderligere forbedre tilstanden 
på de kommunale arealer. De kommunale 
arealer, der er udlagt til kommende bolig- 
og erhvervsformål, kan med stor fordel i 
en årrække tilsås med vilde 
blomsterblandinger, til stor glæde for 
insekter og biodiversiteten." 

Punkterne vil blive 
medtaget i forbindelse 
med fremtidig 
implementering af 
politikken. Eksisterende 
handleplaner vil fortsat 
være gældende. 
 
 
Det indstilles, at 
følgende ændring 
foretages: 
Under ”Kommunale arealer 
og fredninger” ændres 
teksten fra:  
”Øget fokus på 
hjemmehørende 
arter, dødt ved, 
stenbunker, vand og 
kvasbunker 
kan yderligere forbedre 
tilstanden på de 
kommunale arealer.” 
til: 
”Øget fokus på 
hjemmehørende 
vilde blomster og træer, 
dødt ved, stenbunker, 
vand og kvasbunker 
kan yderligere forbedre 
tilstanden på arealerne. 
Nogle grønne arealer bør 
omlægges til vild natur, 
frem for plænegræs.” 

 Friluftsliv 
For at forbedre adgangen til naturen, er det 
meget prisværdigt, at det er fremhævet under 
Adgangen til naturen, at kommunen vil 
facilitere en tæt dialog mellem jordejere, 
borgere og forvaltningen. 
 
I Rebild Øst klyngen har der været arbejdet 
med kortlægning af stier, og etablering af en 
hundeskov. Begge initiativer drevet af 
frivillige, som desværre har mistet al energi og 
fremdrift i mødet med regler og 
begrænsninger.  
Hvis der i stedet kunne være en 
kommunal opbakning og bidragelse med 
eks. projektledelse, så ville flere 
projekter kunne realiseres og flere ville 

Bemærkningen er taget til 
efterretning.  
 
Kommunen arbejder 
løbende med udvikling af 
samarbejdet med de 
frivillige, og understøtter 
gerne rekreative projekter. 
Kommunen har 
projektledelsen på de 
projekter hvor 
finansieringen er 
kommunal. 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 
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kunne komme ud i naturen – og 
ildsjælene vil ikke tabe energien. 

 Byerne og det åbne land 
Gælder dette afsnit kun landsbyer? Der står 
”Politikerne er løbende i dialog med 
landsbyrådet og borgerne i landsbyerne og 
landdistrikterne for at sikre en fælles retning 
for udviklingen.” Hvor er koblingen til 
lokalrådene og byzonebyerne? - i 
indledningen øverst side 3 står til sidst ".... 
både på landet og i byerne." 
Vi synes ikke den løbende dialog er ambitiøst 
nok. Lige nu er politikernes dialog med lokale 
primært initieret af de lokale som inviterer – 
hvad med de områder som måske i en periode 
har mindre kapacitet til at sikre udviklingen af 
ens eget område? En udviklingsplan for 
området vil flytte mere. 

Hovedfokus i temaet er de 
mindre byer på landet, da 
disse har brug for separat 
fokus og målsætninger. 
 
forslag om udviklingsplan 
er taget til efterretning. 
 
Bemærkningen inddrages i 
overvejelser om hvordan 
vi styrker dialogen med 
lokalsamfundene og 
frivillige. 
 
Det indstilles, at 
følgende ændring 
foretages: 
”Politikerne er løbende i 
dialog med landsbyrådet 
og borgerne i landsbyerne 
og landdistrikterne for at 
sikre en fælles retning for 
udviklingen.” 
Ændres til: 
”Politikerne er løbende i 
dialog med landsbyrådet, 
lokalrådene og borgerne i 
byer og landdistrikterne 
for at sikre en fælles 
retning for udviklingen.” 

Friluftsrådet Afsnittet om Friluftsliv  
Som en del af arbejdet med at forbedre 
adgangen til naturen fremgår det, at 
kommunen vil facilitere ”en tæt dialog mellem 
jordejere, borgere og forvaltningen” for at 
udvide stisystemer og etablere bynære 
naturområder. Friluftsrådet anbefaler at man 
også inddrager lokale friluftsorganisationer i 
kortlægningen af behovet for nye stier og 
naturområder, da de lokale foreninger har et 
indgående kendskab til behovet for 
friluftsfaciliteter. 

De lokale og nationale 
interesseorganisationer er 
vigtige nøglespillere i 
mange projekter.  
 
Det indstilles, at 
følgende ændring 
foretages: 
”.. vi faciliterer en tæt 
dialog mellem jordejere, 
borgere og forvaltningen.” 
Ændres til: 
”.. vi faciliterer en tæt 
dialog mellem jordejere, 
borgere, 
interesseorganisationer og 
forvaltningen.” 
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Afsnittet om byerne og det åbne land  
I politikken nævnes også, at alle lokalområder 
skal have samlingssteder, der understøtter 
fællesskaber. Friluftsrådet finder det 
væsentligt, at kommunen også ser bynaturen 
og naturen i det åbne land som oplagte 
samlingssteder til sammenhold og fællesskab. 
I samme afsnit har kommunen et ønske om at 
styrke den fysiske infrastruktur, blandt andet i 
form af et sammenhængende net af cykelstier. 
Friluftsrådet anbefaler i den forbindelse, at 
kommunen også indtænker rekreative 
stisystemer, som ikke kun bringer en borger 
fra A til B, men også rummer en smuk 
naturoplevelse. 

Bemærkning om natur 
som samlingspunkt tages 
til efterretning og der kan 
overvejes flere 
naturplejetiltag, som 
sociale arrangementer i 
fremtidig implementering 
af politikken. Eksisterende 
handleplaner vil fortsat 
være gældende.  
 
Bemærkning om stier 
tages til efterretning.  
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

Afsnittet om klimatilpasning  
Slutteligt støtter Friluftsrådet op om, at 
kommunen vil indtænke stiforbindelser, når 
der anlægges bassiner til 
regnvandshåndtering. Hvis I har brug for 
yderligere inspiration til de mange muligheder 
indenfor multifunktionelle 
klimatilpasningsprojekter, hvor friluftslivet 
samtidig styrkes, kan I læse mere i vores 
inspirationskatalog. I er desuden meget 
velkomne til at kontakte Friluftsrådet for 
yderligere sparring eller input i forbindelse 
med kommunens arbejde med friluftsliv. 

Vi vil kikke i kataloget og 
se frem til samarbejde om 
projekter.  
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

Skørping 
udviklingsråd 

Skørping Udviklingsgruppe er en relativ ny og 
selvbestaltet gruppe af driftige personer fra 
Skørping by, der interesserer sig for Skørping 
bys udvikling.  
Vi arbejder med at definere projekter, der har 
byens samlede interesse og opbakning, og 
som tager udgangspunkt i den seneste 
Helhedsplan, som en stor del af byens borgere 
gav input til.  
Et af Skørping Udviklingsgruppes 
grundlæggende spørgsmål er; hvad er 
Skørping bys DNA, hvad er vi kendt for nu – 
og hvad skal vi være kendte for i fremtiden.  
På den baggrund er der grund til at rose 
Rebild Kommunes initiativ vedr. politikken 
”Natur, byer og klima”.  
For det første, er det godt og helt nødvendigt 
at kondensere de mange strategier og planer 
(28) til de fire/fem områder, da det skaber 
sammenhæng og overblik.  
Biodiversitet, friluftsliv, byerne og det åbne 
land samt klima og miljø er helt centrale 
områder, og vi er enige i at disse områder skal 
stå i centrum for kommunens planlæggende 
arbejde.  

Bemærkninger er i tråd 
med politikkens 
intentioner.  
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 
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Rebild Kommune er en meget sammensat 
størrelse, og temaerne betyder ikke 
nødvendigvis det samme i alle dele af 
kommunen.  
Men forskelligheden i de enkelte 
byers/områders behov ser vi som en styrke – 
særligt når forskelligheden har samme sigte 
og samme udgangspunkt i forhold til den 
fælles udvikling af hele Rebild Kommune.  
Skørping Udviklingsråd er som nævnt stærkt 
optaget af vores bys DNA, da dette er et 
grundvilkår for overlevelse og udvikling af 
netop dette sted.  
Faktisk er det essentielt, at Rebild Kommune 
både politisk og administrativt ’behandler 
byerne ens – ved at håndtere dem forskelligt’. 
Hvad der er godt i en by, er ikke nødvendigvis 
godt i en anden – og omvendt. I materialet 
nævnes også dette forhold i første punkt 
under ”Byerne og det åbne land”.  
En væsentlig del af Støvrings identitet set 
udefra, er at byen er kommunens 
erhvervslokomotiv. Tæt ved motorvejen og 
vigtig infrastruktur, god plads til at vokse på 
og et innovativt og iværksætter-venligt miljø.  
Skørping er anderledes, og her er det naturen 
og turismen, der skal sikre væksten og de 
gode betingelser til gavn og glæde for såvel 
Skørping som hele Rebild Kommune.  
Skørping Udviklingsråd bidrager gerne til det 
videre arbejde, og med disse bemærkninger, 
er det vores håb, at byrådet tilslutter sig 
politikken Natur, Byer og Klima. 
Vi har med interesse læst udkastet til politik 
for natur, byer og klima. Udkastet indeholder 
mange gode intentioner og rigtige ord og 
vendinger, men vi havde gerne set i 
beskrivelsen, hvordan politikken tænkes 
udmøntet i konkrete handlinger. Og ikke kun 
på en luftig forventet efterbevilling: ”Politikken 
udmøntes og omsættes til handlinger gennem 
centerkontrakter, handleplaner og eventuelle 
strategier”. 
Kvaliteten af politikken afhænger jo 
fuldstændig af de efterfølgende konkrete 
handlinger.    
 

Vi anerkender vigtigheden 
i, at politikken skal 
omsættes til handling. De 
eksisterende handleplaner 
for natur, friluftsliv og 
landdistrikter vil fortsat 
være gældende, men skal 
revideres på et senere 
tidspunkt. 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

DN Rebild 

Biodiversitet: 
Her igen tydeligere og mere konkrete 
handlinger, for derved at inspirere borgerne til 
at gøre en indsats for en mere mangfoldig 
natur.  
Kommunen kunne udlægge sine egne arealer 
som blomsterenge og kun slå disse og 
vejgrøfterne en enkelt gang om året, 

Alle punkter er relevante i 
forhold til fremtidig 
revidering af handleplaner. 
 
Forslag til lokalplaner 
tages til efterretning og 
håndtering af sprøjtegift er 
et opmærksomhedspunkt, 
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skånsomt og med stor hensyntagen til fugle 
og andre smådyr. 
 
For virkelig at fremme biodiversiteten i byerne 
bør der stilles krav i lokalplanerne om 
udlægning af naturområder ved alle nye 
udstykninger vel at mærke vild natur med 
træer mv., og ikke bare slåede græsplæner.  
En konkret handling kunne være at stille krav i 
lokalplanerne, om at der skal udlægges mindst 
30% vild natur i det pågældende område. Det 
bør gælde både beboelsesområder og 
industriområder. 
 
Fint med fokus på bekæmpelse af invasive 
arter, det kan dog undre at kommunen stadig 
bruger sprøjtning til bekæmpelse af bjørneklo. 
Mange andre kommuner har forstået at 
bekæmpe disse uden brug af sprøjtemidler. 
Rebild kommune har tidligere haft en ambitiøs 
plan for udfasning af sprøjtegift. Hvor er den 
blevet af? 

som kommune er ved at 
tage sig af. 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

Kommunale arealer og fredninger: 
Der bør sættes konkrete tidsmål for 
udarbejdelse af de nævnte plejeplaner. 
 
Vi ser med undren på påstanden om at: ”Vi 
prioriterer at rejse skov i nærheden af byer”. 
Det er kommunen jo forpligtet til efter de 
statslige udmeldinger om nationale interesser i 
kommuneplanlægningen. Men hvor bliver de 
bynære skove af?  
Der har tidligere været udlagt 
skovrejsningsareal bynært syd for Nibevej i 
Støvring, men det blev skrottet til fordel for 
Høje Støvring, og der blev ikke udlagt ny 
bynær skov. 
Igen en god mulighed for at konkretisere 
politikken. 

Alle punkter tages til 
efterretning og vurderes i 
forbindelse fremtidig 
revidering af handleplaner. 
 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

Sammenhængende natur: 
Det er helt korrekt, at Rebild Kommune med 
sine mange vandløb har mange ådale med 
værdifuld natur, og som med stor fordel vil 
kunne indgå i nogle større sammenhængende 
naturområder.  
Desværre er mulige naturområder i de to 
ådale i og ved Støvring blevet udlagt til massiv 
parcelhusbyggeri, og kommunen har givet køb 
på grønne korridorer i områderne, så 
områderne ikke længere opfattes i 
sammenhæng med de tilstødende 
naturområder.   
 
DN Rebild har for år tilbage fremsendt 
kommunen et udkast til ”Det grønne 

Bemærkningerne tages til 
efterretning.  
Udarbejdelse af kort over 
potentielle naturarealer til 
opkøb eller etablering af 
ny natur vil blive overvejet 
i forbindelse med 
revidering af handleplaner. 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 
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Danmarkskort”, hvor netop ådale er 
fremhævet. Med baggrund i disse og i vores 
deltagelse i arbejdet med naturrådet deltager 
vi også gerne i udarbejdelse af de nævnte 
helhedsplaner. 
 
Vi har i DN-Rebild med tilfredshed konstateret, 
at Rebild Kommune er med i projektet ”Natur 
på tværs af Nordjylland” om placering af 
naturnationalpark. Det bør måske nævnes i 
politikken.   
 
For at konkretisere og kvalificere politikken 
kan vi foreslå, at kommunen udarbejder en 
fortegnelse og gerne kortmateriale over 
naturarealer i hele kommunen. Herunder også 
de arealer i og ved byer og landsbyer, som 
kan betragtes som bynære naturarealer. 
Materialet bør også indeholde konkrete forslag 
til nye naturarealudlæg, i lighed med det 
nyligt udsendte materiale om nye arealudlæg 
til beboelses- og industriarealer. 
Ovennævnte kan supplere den registrering af 
§3 områder, som Rebild Kommunen i 
øjeblikket er i gang med. 
Friluftsliv - Adgang til naturen: 
I teksten konstateres, at borgerne foretrækker 
at besøge naturen, herunder skove tæt på 
hvor de bor, og at der bør være skov i kort 
afstand fra alle byer. Et udsagn vi kun kan 
tilslutte os jf. ovenstående! 
Det undrer os dog, at der ikke allerede er 
udlagt skov og andet natur i tilknytning til den 
store udbygning af Støvring?  
Hvorfor skal 8000 borgere i Støvring starte 
bilen for at komme i skoven. Det bør være 
muligt for alle børn at komme i skoven i deres 
nærområde. Hvor de kan bygge huler og 
kravle i træer. Aktiviteter, som giver børn 
nogle udfordringer, som de desværre ikke har 
i de parcelhusområder, der i dag er udlagt.  
 
Kommunen bliver nødt til at stille konkrete 
krav i lokalplaner mv. – som tidligere nævnt - 
til jordejere og udstykkere om udlæg af 
naturområder.  
Vi kan desværre nok ikke forvente, at det sker 
ved frivillighed og dialog. 

Bemærkningerne tages til 
efterretning og er et 
opmærksomhedspunkt for 
kommunen.  
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 



Side 8 af 8 

 BYERNE OG DET ÅBNE LAND 
 
Overskriften burde nok være Landsbyerne og 
det åbne land, da det reelt ikke omhandler de 
lidt større byområder. 
Vi kan i øvrigt tilslutte os beskrivelserne 
omkring landsbyerne og det åbne land. 
 
Omkring de lidt større byområder vil vi 
henvise til vores bemærkninger i de 
foregående afsnit. 

Sammenskrivningen er 
lavet på baggrund af 
blandt andet 
landdistriktspolitikken, 
hvor hovedfokus er 
landsbyerne. Store dele af 
teksten i politikken har 
derfor ophav i den og 
handler mest om 
landsbyerne i kommunen. 
  
Det indstilles, at 
følgende ændring 
fortages: 
Ændre overskrift tilbage til 
”Landsbyerne og det åbne 
land”.  

 KLIMA OG MILJØ 
 
Klimavenlige projekter: 
Det glæder os, at Klima Rebild bliver 
fremhævet som formidler omkring 
klimavenlige projekter. 

Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

 Nedsætte CO2 forbruget: 
Godt at der langt om længe kommer en 
klimahandlingsplan!!  
Der bør være meget mere konkrete 
beskrivelser i nærværende politik f.eks. 
fastsættelse af en konkret tidsplan for 
klimahandlingsplanen, samt konkretisering af 
de påtænkte tiltag for forbedring af miljøet. 
Altså konkrete klimamål!  
 
Kommunen bør understøtte Klimarådets 
anbefalinger om udtagning af lavbundsjorder. 

Politikken forholder sig 
overordnet til temaerne og 
der vil derfor ikke 
indsættes tidsfrister.  
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 

 Stigende udfordringer med regnvand: 
Det nævnes, at byerne skal være mere 
robuste overfor de ændringer, som øgede 
regnvandsmængder og stigende grundvand 
medfører? 
 
Det er bestemt i 11. time.  
Spørgsmålet er, om de udlagte områder i 
Støvring Ådal kan leve op til ny krav om 
beskyttelse i forhold til regnvand og 
grundvandsstigninger. 
 
Siden dispositionsplanen blev udarbejdet i 
starten af 00´erne, er nedbørsintensiteten 
steget voldsomt. Derfor bør det overvejes at 
reducere i de arealer dispositionsplanen 
oprindelig udlagde. 

Bemærkningerne tages til 
efterretning. Konkrete 
tiltag kan håndteres, når 
handleplaner skal 
revideres. 
 
Det indstilles, at der 
ikke foretages 
ændringer i politikken. 


